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للنظم الحٌازٌة و الأنماط المزرعٌة فً قضاء القرنةالكفاءة الأنتاجٌة   

تمثل الأرض أهم المصادر الثروة الوطنٌة فهً من الموارد التً لا ٌعادلها مورد طبٌعً آخر بصفتها الشرط الأول             
لهذا العنصر للوصول بأنتاج  للأنتاج الزراعً, لذلك فأن مسألة تطوٌر القطاع الزراعً و النهوض به ٌستلزم الأسغلال الأمثل

مرض من مختلف المحاصٌل لسد الأحتٌاجات  المحلٌة أو جزء منها و خلق فائض من بعضها ٌجد طرٌقة للتصدٌر . الا أن 
أستغلال هذا العنصر  الأنتاجً لم ٌكن على درجة واحدة فهو ٌتباٌن من مكان لآخر تبعا لمتغٌرات عدٌدة . من هنا جاءت هذه 

فً كفاءة أستغلال الأرض و  ةشف عن تأثٌر بعض تلك المتغٌرات المتمثلة بالنظم الحٌازٌة و الأنماط المزرعٌالدراسة للك
 مركز القضاء , و ناحٌتً الدٌر و الثغر مٌدانا للدراسة . –أتخذت من قضاء القرنة بوحداته 

 

Production Efficiency of Ownership systems and Agricultural Patterns in Qurna District  

Land is the most important resource of national wealth, being the first element of agricultural 
production. So, the development of the agricultural sector requires the optimal exploitation of this 
element to reach a satisfactory production of various crops that cover the local needs, or part of them, 
or go to exportation. However, land exploitation has varied from place to place and from season to 
season due to several factors. Thus the current study aims to reveal the impact of some of these 
factors, namely ownership systems and agricultural patterns, on the efficiency of land exploitation . The 
Qurna center, has been chosen for this field study. 

 



 

 


